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Editorial

Entrem a l’estiu amb sis mesos de feina per fer abans no s’acabi el mandat i amb el propòsit de 

seguir compromesos amb un model de parròquia sostenible, que volem assolir amb la revisió 

excepcional del Pla d’Urbanisme de la Parròquia d’Ordino. Som la primera parròquia que es va 

anticipar a fer una diagnosi de l’estat actual del creixement urbanístic amb l’encàrrec de diferents 

estudis sobre l’urbanisme i els recursos naturals. 

L’anàlisi del sostre de creixement està en procés a totes les parròquies per fer front a una situació 

difícil de preveure fa només tres anys. Treballarem amb la màxima diligència per avançar tots els 

aspectes tècnics d’aquesta revisió del POUP, inclosa en el segon full de ruta del Pla de sostenibili-

tat, que té tres nous ODS motor (9, 10, 11) basats en la gestió del territori. 

La declaració de la vall d’Ordino com a Reserva de la Biosfera ens va fer prendre consciència de la 

importància de l’herència territorial i ens ha portat a adquirir aquests compromisos en la manera 

de governar. 

En aquesta tasca, cal agrair la implicació dels principals actors de la parròquia, hotelers, ramaders, 

comerciants i empreses turístiques, units a la Taula de dinamització, per oferir una imatge i una 

projecció coherent amb aquests valors que es promouen.

El Mirador Solar torna a ser el principal atractiu turístic de la temporada d’estiu a l’estació d’Ordi-

no Arcalís. L’estació és clau en la dinamització de la parròquia, tant a l’hivern com a l’estiu. Entre 

les millores, destaquen l’ampliació de la capacitat del telecabina Tristaina, amb sis noves cabines, 

algunes de les quals oferiran una visió panoràmica amb el terra transparent.

I aquest mes de juny, en l’àmbit cultural, destaquem el naixement del festival ClàssicAnd, del qual 

hem estat impulsors juntament amb el Comú d’Andorra la Vella, Creand Crèdit Andorrà i Mora-

Banc, en una iniciativa liderada per Andorra Turisme que atraurà nous públics i visitants. Ordino 

acull dues interpretacions destacades a l’Auditori Nacional, la d’Ariadna Gil amb l’espectacle Viure 

/ Morir, el dissabte 3 de juny, i el recital de la mezzosoprano Anita Rachvelishvili, el dia 9 de juny. 

D’entrada lliure, s’ha programat per al 4 de juny, a l’església parroquial, un concert de la pianista 

Míriam Manubens. Us hi esperem a tots.

Seguim compromesos
amb un model de parròquia 

sostenible per a tothom
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URBANISME SOSTENIBLE

El mes de maig es va aprovar, en una sessió extraordinària de 

Consell de Comú, la suspensió temporal de noves llicències de 

parcel·lació urbanística, amb motiu de l’inici del procediment 

d’estudi i redacció de la revisió excepcional del Pla d’Ordena-

ció i Urbanisme de la Parròquia. 

Una mesura, segons va explicar 

el cònsol major, J. Àngel Mortés, 

que s’argumenta amb fets com la 

declaració de la vall com a Reserva de la Biosfera, un creixement 

urbanístic desmesurat i els estudis encarregats per conèixer el 

sostre de creixement demogràfic i ambiental de la parròquia, a 

més de la prospecció sobre els recursos hídrics. La consellera de 

Movem Ordino, Bàrbara Pàmies, que es va abstenir en la votació, 

va expressar el seu desacord en la forma i no en el fons, pels tem-

pos que s’han seguit a l’hora d’adoptar la mesura. El cònsol ha 

exposat que «en tot moment s’ha obrat en conseqüència un cop 

obtingudes les conclusions dels estudis». Mortés ha recordat que 

«Ordino ha estat la primera parròquia 

a fer aquesta revisió excepcional del 

POUP com a resposta al creixement 

general actual». 

El decret ha estat definit pel mandatari com una «obligació» per 

protegir una parròquia verda que és Reserva de la Biosfera i que 

defensa l’Agenda 2030 i el compliment dels ODS. El decret va 

entrar en vigor el mateix dia 5 de maig, data en què es va publi-

car al BOPA.   

Suspensió temporal de les llicències de parcel·lació en la revisió excepcional

Mortés: «Hem obrat en 
conseqüència un cop obtingudes 

les conclusions dels estudis»

VIGÈNCIA DE SET MESOS 

La suspensió es preveu per set mesos i en cap 

cas quedaran afectats els edificis d’equipa-

ments i dotacions d’iniciativa pública o privada, 

ni les llicències d’edificació que s’han d’ator-

gar als terrenys que disposin almenys d’accés 

rodat, dels serveis d’aigua potable, evacuació 

d’aigües residuals o un sistema homologat de 

depuració i subministrament d’energia elèctri-

ca segons la normativa vigent amb anterioritat 

a la LGOTU.

NOVA PLANIFICACIÓ

La viabilitat de la nova planificació que ha de 

resultar de la revisió excepcional del POUP, i 

la necessitat d’un nou model global de plani-

ficació urbanística, comporten declarar la sus-

pensió temporal de llicències de parcel·lació de 

terrenys (inclosos els plans parcials) en unitats 

d’actuació classificades com a sòl urbanitzable 

o urbà no consolidat, i d’urbanització (inclo-

sos projectes d’urbanització) en les mateixes 

unitats d’actuació i en tots aquells terrenys o 

parcel·les que no hagin adquirit la condició de 

solar.
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PLA DE SOSTENIBILITAT

Compliment dels ODS motor i els fulls de ruta   LA BORDA DE SORTENY I SECNOA, 
ELS PRIMERS A SOL·LICITAR EL 
SEGELL D’EMPRESA COMPROMESA 
DE LA RESERVA DE LA BIOSFERA 

El refugi guardat Borda de Sorteny i Secnoa han estat les prime-

res empreses d’Ordino a fer la sol·licitud per obtenir el segell de 

la Reserva de la Biosfera com a empreses turístiques comprome-

ses. Aquesta adhesió i la de Productes agrícoles i artesanals els 

permetran fer una comunicació més efectiva i integradora dels 

valors que implica formar part de la Reserva de la Biosfera, a 

més de mostrar el seu compromís amb la sostenibilitat i col·la-

borar professionalment en xarxa. El 15 de juny vinent es repren-

drà el curs d’informador de la Reserva de la Biosfera, obert a 

la participació de totes les entitats que vulguin formar-ne part. 

Amb aquest alineament, productes i empreses guanyaran un 

fet diferenciador per atraure nous públics sensibilitzats amb les 

polítiques de sostenibilitat. La unió de tots els actors de la parrò-

quia a través d’eines com la Taula de Dinamització és la millor 

manera de promocionar el territori amb aquests dos labels.

Els cònsols d’Ordino, J. Àngel Mortés i Eva Choy, van presentar el 

balanç de les principals accions i línies d’actuació del Pla de sos-

tenibilitat per a la parròquia d’Ordino, plantejades en reunió de 

poble el juliol del 2022. Es tracta del primer full de ruta al qual 

enguany es destinaran 2,2 milions d’euros del pressupost. De les 

línies d’actuació destaquen els estudis d’eficiència energètica per 

aplicar en edificis. 

Altres accions incloses en els quatre ODS motor (6, 12, 13, 15) 

són la reactivació del sector agropecuari i silvícola d’Ordino i l’as-

soliment d’una gestió sostenible dels recursos hídrics, per a la qual 

s’han fet els estudis de capacitat i l’aplicació de la telegestió a la 

xarxa d’aigua. A la presentació es van introduir els nous ODS mo-

tor (9, 10, 11) centrats en la gestió del territori, inclosos al segon 

full de ruta, en què es donarà prioritat a la continuïtat d’un model 

urbanístic sostenible, gràcies a la modificació i la revisió excepcio-

nal del POUP (ODS 11), la transformació digital i el Pla d’igualtat, 

amb polítiques inclusives com ara la implantació dels senyals de 

Parl’App a la Ruta del Ferro (ODS 9) i la instal·lació de plaques 

fotovoltaiques a l’ACCO i en l’edifici d’habitatges del Comú. El 

compliment dels ODS i del Pla de sostenibilitat de la par ròquia s’ha 

elaborat en dues fases i es basa en la millora contínua. El punt de 

partida va ser la declaració d’Ordino com a Reserva de la Biosfera.

J. ÀNGEL MORTÉS: «La revisió ex-

cepcional del POUP i el canvi en la 

normativa urbanística que esperem 

tenir enllestit a final d’any comportarà 

el compliment de gran part del Pla de 

sostenibilitat, ja que afecta de manera 

transversal tots els reptes marcats».

EVA CHOY: «Gran part dels objectius 

estan assolits, d’altres estan en curs, 

però hem complert amb la integració 

d’una política sostenible en la gestió 

política i territorial».
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PLA DE SOSTENIBILITAT

L’ODS 9 (Indústria, innovació i infraestructures) té com a rep-

tes «Incentivar i facilitar el desenvolupament de les energies 

renovables» i «Millorar l’accés a la innovació i a les tecnologies 

de la informació i la comunicació», paraigües per a la transfor-

mació digital i la implementació de l’administració electrònica 

que engloba el portal de la transparència i la ciberseguretat.

La revisió excepcional del POUP centra l’ODS 11 (Ciutats i co-

munitats sostenibles) i el segon full de ruta del Pla de sosteni-

bilitat presentat el mes de maig. A més de treballar per un des-

envolupament urbanístic sostenible, s’hi inclouen una millora 

de la mobilitat, amb exemples com el transport públic gratuït, 

i l’optimització en la gestió de residus.  

Indústria, innovació i infraestructures Ciutats i comunitats sostenibles
Algunes de les prioritats encabides a l’ODS 10 (Reducció de les 

desigualtats) seran promoure la inclusió de totes les persones 

gràcies a la millora de l’accessibilitat i la senyalística per a la 

diversitat funcional; la igualtat d’oportunitats, on s’emmarcarà 

el Pla d’igualtat, i el foment dels espais de participació dels 

joves amb la creació del consell d’adolescents. 

Reducció de les desigualtats
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EL PERFIL D’EVA CHOY

- Quin és el seu balanç del mandat sis mesos abans que acabi?

La valoració és molt positiva. La sensació és que ha anat tot molt 

de pressa, sobretot per les circumstàncies anòmales que ens va 

tocar viure amb la pandèmia. Però, malgrat tot, hem pogut dur a 

terme pràcticament tots els projectes i hem assolit amb escreix el 

que vam exposar al nostre programa.

- Quines accions o projectes aconseguits destacaria?

Un projecte que marcarà aquest mandat és el fet d’haver trobat 

un ús a l’Hotel Casamanya. Hem aconseguit també recuperar amb 

èxit la Fira del bestiar i ja n’hem fet tres edicions. També destacaria 

la forma que ha pres la Taula de dinamització, amb la implicació 

dels diferents actors econòmics de la parròquia per aportar solu-

cions conjuntes. Un altre focus important ha estat les millores a la 

via pública: hem refet la plaça de la Closa, la plaça de la Covanella 

i ben aviat acabarem d’arreglar totes les voravies que ens queden 

pendents de la parròquia. Podem recordar, també, les reformes 

del centre esportiu, que han permès un augment significatiu dels 

usuaris i una millora dels serveis. I, per descomptat, l’elaboració 

del Pla de sostenibilitat, amb el compromís del Comú amb quatre 

ODS per a la gestió de la Reserva de la Biosfera i tres ODS per a 

la gestió del territori. Aquest full de ruta ens ha permès assolir un 

compromís global amb una manera de fer política més sostenible. 

- Un compromís que ha comportat accions rellevants com la 

revisió excepcional del Pla d’Urbanisme.

Sí, és segurament la conseqüència més destacada d’haver pres 

consciència de la importància de mantenir l’herència territorial i 

la qualitat de vida dels habitants de la parròquia. Si ens ha servit 

d’alguna cosa la declaració d’Ordino com a Reserva de la Biosfera 

és d’haver-nos permès projectar la mirada a més llarg termini. La 

revisió del POUP ni estava prevista ni es podia preveure. Aquest 

creixement urbanístic no l’esperàvem, i crec que hem sabut reac-

cionar amb anticipació i coherència amb els estudis de creixement 

i la prospecció dels recursos hídrics.

- D’aquí al desembre, quins són els objectius?

Deixar feta la feina tècnica de la revisió del POUP; la implantació de 

l’administració electrònica com a part de la transformació digital, i 

continuar treballant per l’impuls i la dinamització de la parròquia.

- Què destacaria de la Conselleria de Cultura, Educació, Jo-

ventut i Benestar social?

La consolidació del Punt d’Informació Juvenil, amb un programa 

d’activitats i un equip estable, era una de les assignatures pen-

dents a la conselleria que hem aconseguit. Encara hi ha feina per 

fer, i potser el gran repte el tenim en la gent gran. Hem de detectar 

les necessitats d’un col·lectiu ampli i divers que ha anat canviant 

amb el temps i que està creixent. Hi ha molts perfils diferents, 

gent jubilada molt activa, amb bona forma física i ganes de fer 

coses, però també n’hi ha de més gran amb uns altres hàbits. Cal 

trobar l’encaix per a tothom. Des de la Casa Pairal donem una 

oferta molt àmplia d’activitats, però potser caldria replantejar-nos 

els perfils als quals ens adrecem. La societat està canviant i la gent 

gran també. És un dels reptes que tenim per al pròxim mandat.

- S’ha sentit còmoda en la coalició?

Hem treballat com un equip en tot moment, sense fer distincions 

pel color polític. A la política parroquial es treballa amb un mateix 

objectiu per trobar el màxim benestar dels ciutadans i millorar la 

parròquia. I penso que ha de ser així per sumar i trobar solucions, 

tant si ets a la majoria com a l’oposició. Als comuns estàs molt a 

prop del ciutadà i has de buscar solucions als problemes del dia a 

dia que et traslladen. Aquesta proximitat amb els representants 

polítics és una sort que hem de mantenir.

- Professionalment ve de l’ensenyament. Ha trobat a faltar 

aquest món?

A l’ensenyament hi ha més períodes on pots descansar, els tem-

pos són diferents. Quan ets a la primera línia política no t’ho pots 

permetre, sempre estàs pendent del telèfon, no pots desconnec-

tar. He estat tan immersa en la feina que no he tingut temps de 

trobar a faltar res. Per contra, la gratificació i l’aprenentatge són 

molt grans.

  Eva Choy es va 

incorporar el 

2020 com a 

cònsol menor 

amb la coalició 

guanyadora En 

Comú per Ordino

«Ser Reserva de la Biosfera ens ha permès fer una gestió política més sostenible»
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GENT GRAN

Visita a Cal Pal el Dia Internacional dels Museus

La caminada popular dona el tret 
de sortida a la Festa Gran

La Casa Pairal va celebrar el Dia internacional dels Museus, un 

dia després, amb una visita guiada a l’exposició «Refugiats. An-

dorra, país d’acollida», que es pot veure a Cal Pal de la Cortina-

da. Xavier Llovera, el comissari de la mostra, va saber mantenir 

l’atenció de més d’una vintena de padrins que no es van voler 

perdre les explicacions sobre un dels moments clau del segle XX 

per entendre la història d’Andorra.

El primer objectiu de la mostra, que es va inaugurar el 16 de 

març, és retre homenatge als refugiats que des de les guerres 

carlines fins a la Segona Guerra Mundial van tenir en Andorra 

un país d’acollida. Alguns van arribar amb la Guerra Civil Espa-

nyola i van fer créixer la població de cinc a disset mil habitants. 

D’altres, fins a vuit mil, van arribar amb l’esclat de la Segona 

Guerra Mundial. Entre cinc-cents i sis-cents arrelaran al país; són 

famílies que contribueixen al creixement i el desenvolupament 

econòmic i social de l’Andorra moderna. L’altre objectiu de la 

mostra és fer reflexionar l’espectador sobre els refugiats actuals, 

amb dades tan esfereïdores com ho és la xifra de cent tres mi-

lions de persones que han fugit de casa seva a conseqüència 

dels conflictes bèl·lics que continua havent-hi al món.

La Festa Gran va arrencar amb la caminada popular pel camí 

Ral, des de la capella de Santa Bàrbara. En l’activitat hi van par-

ticipar les padrines més matineres i actives. La festa va continuar 

amb un dinar de germanor a l’Hotel Bringué del Serrat, al qual 

van assistir una quarantena de padrins. La gent gran va com-

partir l’àpat amb les autoritats de la parròquia: els cònsols, J. 

Àngel Mortés i Eva Choy; la consellera d’Administració Gene-

ral, Cristina Montolio; la subsíndica general, Sandra Codina, i la 

consellera general Berna Coma.

http://flic.kr/s/aHBqjAGh3i
http://flic.kr/s/aHBqjAGh64
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REPORTATGE

Es consolida el nou model de transport públic a la parròquia

El Comú d’Ordino consolida el Pla estratègic de transport parro-

quial (2019-2023) amb la renovació de les vint-i-nou marquesi-

nes de la via pública, que ha acabat aquesta primavera amb la 

instal·lació de les cinc últimes. Iniciat el 2019, el Pla ha permès 

implementar un nou model de transport parroquial amb un èxit 

absolut, que es reflecteix en un increment exponencial d’usuaris 

del 370%, l’ampliació del nombre de vehicles i la millora de 

les freqüències. «Un Pla viu que hem anat adaptant i millorant 

constantment en funció de les demandes dels usuaris», va ex-

plicar el conseller responsable del projecte, Xavier Herver, durant 

la presentació. 

Així, el 2022 es va passar de dos a tres vehicles, amb una fre-

qüència de pas de 20 minuts. El reforç s’ha aplicat entre les 

7 i les 10 del matí i les 4 i les 7 de la tarda, les hores de més 

demanda. «No es descarta redimensionar els busos en el pro-

per mandat», va anticipar. Dels 30.000 usuaris el 2019, abans 

de la nova concessió, se n’han comptabilitzat 37.000 fins al 30 

d’abril i es preveu acabar el 2023 amb 108.000. El 2022 es va 

tancar amb un total de 74.000 usuaris. L’1 de juliol es tornarà a 

reactivar la línia fins al Parc natural de Sorteny, que estarà ope-

rativa fins al primer cap de setmana de setembre. El conseller ha 

recordat l’èxit del servei exclusiu fins a l’estació d’Ordino Arcalís 

durant l’hivern, amb tres baixades i tres pujades, un servei cofi-

nançat enguany al 50% per Secnoa i el Comú i que ha obtingut 

un 230% més d’usuaris que el 2022, amb 3.575. Per acabar, 

Herver va destacar la integració dels ODS i l’Agenda 2030 en el 

Pla, concretament en els números 11 (Acció climàtica), per l’in-

centiu del transport públic en detriment del vehicle particular, i 

13 (Ciutats i comunitats sostenibles).

Enllestida la renovació
de la xarxa de vint-i-nou

marquesines a la via pública
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L’ENTREVISTA Carmen Prats 

La Carmen Prats (Puigcercós, Tremp, 1952) va arribar a Cal Guï-

da d’Arans l’any 1970. Va canviar el seu ofici de perruquera pel 

dia a dia d’una casa pairal, la terra, els animals, la criança dels 

fills, la feina externa i tot allò que se li posés al davant.

- Quan va dir prou? 

No vaig ser jo, va ser el meu cos que va dir prou. Les malalties 

venen de les emocions, i jo vaig tenir el detonant el 1999. Em 

van diagnosticar fibromiàlgia i fatiga crònica. Ningú del meu 

voltant entenia com estava patint. Han hagut de passar molts 

anys; just aquest mes de maig, la CASS ha reconegut la malal-

tia. 

- Ningú diria que hagués estat tan malament...

Vaig haver de medicar-me molt i em sentia molt dèbil. No podia 

ni aixecar un telèfon. La vida em va canviar quan vaig conèixer 

la tècnica japonesa mil·lenària Jin Shin Jyutsu. La característica 

principal és que va a l’arrel del problema, busca en l’origen. I 

em va curar. Des del 2009 no ha entrat mai més una pastilla al 

meu cos.

- En què consisteix la tècnica del Jin Shin Jyutsu?

La tècnica es basa en l’energia del cos, el seu desbloqueig, i 

l’harmonia dels òrgans.

- Expliqui’ns...

L’energia, i la sang, segueixen els circuits del cos i quan es blo-

quegen provoquen una alteració que pot tenir més o menys 

conseqüències. Es tracta que energia i sang circulin correc-

tament. A cada dit de la mà hi passen dos òrgans, i trobem 

14.400 funcions diferents en cadascun. I l’alimentació és molt 

important, perquè som el que mengem. Al llibre que presentem 

hi ha el receptari de quins són els aliments, les fruites i verdures, 

que van bé per a cada mal. 

- Però per a una dona pagesa, no hi ha secret en la impor-

tància de l’alimentació.

Evidentment sempre he estat amant de les coses naturals i he 

collit les meves herbes i m’he fet les meves tisanes. Però el Jin 

Shin Jyutsu aporta el coneixement de saber per on camina el 

que ja intueixes. 

- Llavors, si la solució la tenim nosaltres, per què no hi ha 

més gent que segueixi les teràpies alternatives? 

Per la manca de constància. No és fàcil ser constant. I cal anar 

al metge igualment, jo em faig totes les revisions. Cal ser molt 

constant, igual que amb el dormir i el menjar.

- I d’on sorgeix la idea de presentar un llibre? 

De la necessitat de compartir aquest coneixement i l’experièn-

cia sanadora per ajudar la gent. La Francina Anglada i jo vam 

fer el curs i vam creure que calia difondre’l. Ens ha costat una 

inversió important, però ens va compensar amb escreix veure 

l’interès que despertava el llibre el Dia de Sant Jordi a la plaça 

del Poble. 

- I l’1 de juny es presenta a la biblioteca comunal de la 

parròquia.

Sí, em fa molta il·lusió presentar el llibre a la meva parròquia, 

penso que agradarà molt.

Acaba de publicar 

un llibre on 

explica la tècnica 

japonesa que la 

va curar de la 

fibromiàlgia. El 

dijous 1 de juny 

el presenta a la 

biblioteca comunal. 

«El llibre sorgeix de la necessitat de compartir l’experiència»  

http://flic.kr/s/aHBqjAGdnv
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23 JUNY 2023, 18.00H
Plaça d'Ordino

NOVA CURSA!
CIRCUIT URBÀ

Per infants de 4 a 13 anys
4 distàncies diferentsandorra.utmb.world

INSCRIPCIONS
GRATUÏTES
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ZOOM FIRA DEL BESTIAR

La inauguració de la 3a Fira del bestiar va anar a càrrec de les autoritats i es va fer amb el tradicional 
tall de cinta a l’entrada del recinte firal, a l’aparcament Camp de la Tanada.

Els més petits i els escolars són els primers a visitar el recinte firal a l’aparcament de la Tanada i l’Era 
Rossell, un espai dedicat a les activitats culturals de la Fira. A la foto es veuen amb els corders.

Els Martí Areny, pare i fill, acompanyen el cònsol a l’escenari de l’Auditori Nacional en el reconeixement 
públic del sector amb l’estrena de l’audiovisual Ramaderia a Ordino, passat, present i futur. 

La cònsol i consellera de Cultura, Eva Choy, va agrair a l’Esbart Valls del Nord la producció de l’especta-
cle L’Última Ossa d’Ordino, una estrena amb coreografia de Lluís Calduch i composició d’Albert Gumí.

http://flic.kr/s/aHBqjAGDM9
http://www.flickr.com/gp/ordinoesviu/2C8607F79k
http://flic.kr/s/aHBqjAGAeM
http://flic.kr/s/aHBqjAGE2C
http://vimeo.com/ordinoesviu/firabestiar2023


Pàg. 14

ORDINO ARCALÍS

L’estació d’Ordino Arcalís inaugura una nova temporada d’estiu 

amb una gran oferta per descobrir els seus espectaculars racons 

de la manera més còmoda. El Mirador Solar de Tristaina tornarà a 

ser un dels punts d’interès més importants d’Ordino i d’Andorra 

durant l’estiu, juntament amb els llacs de Tristaina, tradicional-

ment l’excursió estiuenca més popular del Principat. El telecadira 

de Creussans obre des del 3 de juny fins a l’1 de novembre cada 

dia de 8.45 h a 17 h. Així, els visitants poden acostar-se amb més 

facilitat a l’atractiu turístic ordinenc, amb una caminada d’uns 

quinze minuts, des del punt més alt del telecadira de Creussans 

fins al pic de Peyreguils. Per la seva banda, el telecabina de Tristai-

na obre cada cap de setmana i els dies festius fins al 13 d’octubre, 

i del 24 de juny al 12 de setembre funcionarà cada dia de 8.30 h 

a 17 h.  El Mirador Solar de Tristaina està situat a 2.701 metres, és 

un anell de 25 metres de diàmetre i ofereix vistes panoràmiques 

de 360 graus. El monument, que té forma de rellotge solar, és 

un homenatge al significat del pic d’Arcalís com a muntanya so-

lar i al llibre homònim de Bonaventura Adellach, que exposava el 

descobriment que va fer en aquesta muntanya en relació amb el 

calendari solar que feien servir els pastors primitius per tenir noció 

del temps. 

Per als que tinguin ganes de fer un bon àpat o simplement una 

aturada per menjar o beure alguna cosa, el restaurant La Borda de 

la Coma també obre a partir del 3 de juny i ho farà els mateixos 

dies que el telecadira de Creussans. Aquest restaurant és l’opció 

ideal per tastar la gastronomia típica andorrana davant d’un esce-

nari espectacular. Amb una terrassa situada a 2.200 metres d’alti-

tud, destaca especialment per les saboroses carns a la brasa de la 

seva carta, que també ofereix embotits del país i arrossos. 

Desconnectar a la vall de Sorteny

La vall de Sorteny, declarada Reserva de la Biosfera per la 

UNESCO juntament amb tota la parròquia d’Ordino, és el lloc 

perfecte per als que tinguin interès en la història, la ciència i 

l’aprenentatge del paisatge estètic de les muntanyes d’Andor-

ra. Amb una superfície de 1.080 hectàrees, el Parc natural de 

la vall de Sorteny, patrimoni cultural de la parròquia, es troba 

abans d’arribar a l’estació d’esquí d’Ordino Arcalís. El Refugi de 

Sorteny, obert cada dia, té 6 habitacions i capacitat per a 50 

persones i és la millor opció per fer nit a la vall envoltats d’un 

dels paisatges més bonics del Pirineu. Al refugi també és pos-

sible simplement parar-hi a dinar. El restaurant té una terrassa 

amb vista sobre la vall d’Ordino i a la seva carta hi trobareu plats 

tradicionals de la cuina andorrana, com l’escudella o el trinxat. 

A més, per als que volen una experiència privada, des de l’estiu 

passat hi ha oberta la sala annexa Cabana del Vaquer, amb 

una capacitat per a 12 persones i la possibilitat de demanar un 

menú fet a mida.

El Mirador Solar i els llacs de Tristaina, atractius turístics estrella de l’estiu
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